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Suggested Supervisory Practices to Employ the Mindfulness-Based Supervision Model
(Classroom Visit as An Example)
Dr. Saud Jubaib A Alrawaili
Associate Professor of Curricula and Educational Supervising
Curricula and Educational Technology Department - College of Education
and Arts - Northern Border University

Abstract:  The study aimed to present suggested supervisory practices to employ the
mindfulness-based supervision model via classroom visit method. The Delphi technique was
used to build these supervisory practices. The descriptive-survey method was then used to
determine the degree of importance of these proposed practices from the view point of
educational supervisors. The sample for building the suggested practices consisted of 10 experts
(8 faculty members in Saudi universities and 2 educational supervisors) while the sample for
the field survey consisted of 107 educational supervisors from the Northern Border region.
Findings revealed the identification of 30 suggested supervisory practices, divided into three
dimensions: the pre-classroom phase (8 supervisory practices), the classroom visit phase (9
supervisory practices), and the post-classroom phase (13 supervisory practices). Moreover,
findings after the field survey revealed that 29 practices were considered highly significant from
the view point of educational supervisors, while one practice from the classroom visit phase
was moderately important, therefore it was excluded from the proposed practices. In addition,
the findings from the field survey revealed no significant differences between the averages of
the study’s participants due to the variables (gender, specialization, and experience in
supervision).

Keywords: mindfulness, educational supervision, supervisory practices, mindfulness-based
supervision, classroom visit.
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	توزيع أفراد العينة بحسب متغيّرات الدراسة
	أداة الدراسة:
	قام الباحث ببناء الممارسات الإشرافية المقترحة لتوظيف نموذج الإشراف القائم على اليقظة الذهنية، من خلال جولات أسلوب دلفاي حيث تضمن ثلاث جولات تم شرحها بالتفصيل في إجابة السؤال الأول، وتم صياغتها بالصورة النهائية من (30) ممارسة مقترحة موزعة على ثلاثة ابع...
	هي: مرحلة لقاء ما قبل الزيارة الصفية (8) ممارسات، مرحلة أثناء الزيارة الصفية (9) ممارسات، مرحلة لقاء ما بعد الزيارة الصفية (13) ممارسة، وقد حددت درجة استجابة المشرفين التربويين لتقدير أهمية كل ممارسة في التطبيق الميداني وفق تدرج ليكرت الخماسي.
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	1. صدق المحتوى: لأغراض الدراسية الحالية وللتأكد من صدق الأداة الظاهري، تم بناء الأداة وفق أسلوب دلفاي حيث استخدمت ثلاث جولات في كل جولة يتم التعديل وفق أراء عينة الدراسة من الخبراء حيث تراوحت موافقتهم على الممارسات المقترحة في الجولة الأخيرة بنسبة ترا...
	2.  صدق البناء
	يتضح من الجدول (17) وجود فرق ظاهري بين متوسطات استجابات أفراد الدراسة على "استبانة ممارسات إشرافية مقترحة لتوظيف نموذج الإشراف القائم على اليقظة الذهنية من خلال أسلوب الزيارة الصفية" وعلى كل بعد من أبعادها وفقاً لمتغيرات (النوع – التخصص -الخبرة في الم...

